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 مستخلص البحث 
التراث هو إرث نستتيع  ن  لالل  يعس  صاتسلا الوت،وفح ارةتسرم اونا ونستت يقدس ع مار ينس  

ة  اوجتمام وي تمرم اوينتسل  قل النرتسالتا  قل هتثا ا رثح لاقفت   ة اليربيً ة المملً  ا م  رييً وتوافقاً

( في المحافظة على التراث من الضًيا  م  زخم الموضًات التي تطل  2030السًيودية المسًتقبلية  

 علينا  ل لحظة.

الت قعمعا اي نني ا  ستعر الت،رف إلل صهم الستنس  الجنسلعا ويعسل الرج  هدفت الدراسًة للى 

سهسح وصوتتتكسلدسح وصنوا دسح   جنوف الننقكا ال،ريعا الستتت،ومعاح وترقعقدس ن  رعث: )واتتتفدسح ونستتتنا

ح واستتتترماث تاتتتسنعم رجسلعا لاسرجعا ترسال  قل اليسي   وننسستتتيا ارتما،دسح وصهم اليلاسرف يدس 

ف الآلي النتلااتاتا اي الرستم الت قعمي ويعسل الرج  اي  ستعرح نستتفعمم ن  إنكسنعا يرانا الرسست 

النواري الجنسلعا لقتاتتسنعم    يراي  Photoshop)(Adobe Illustrator, Adobeوالتاتتنعم 

 .الن تيسا

الواتتتتفي الترقعقيح إلل جسنف المراستتتتا التييع عا ن  لال  ترقع  اليي  البحث المنهج  اتَّب   

 إثرال صيعسل الرج  الرمعثا. الت قعمي الرجسلي اي نني ا اليرث والاستفسمم ن  جنسلعست  اي

استتتيسنا الن سيقا الوتتلااتتعا اللاساتتا يسليعسرا  النعمانعا واستتتيسنتس     و انت من أدوات البحث

  نفرممح  10اي نجس  النلي  والنستعا و ممهم ) لقت،رف  قل آرال  عنا اليرث ن  النتلااتاتع 

  80  و ممهم )35-18) ونجنو ا ن  الستتتتسمم النستتتتتدقكع  ن  ا،ا الرجس  تتراوم ص نسرهم يع 

 نفرممح وثلك لن،راا آرا،دم رو  التاسنعم الن تررا.

س ن  التاتتسنعم النستتترمثا والنستتتورسم ن  صيعسل الرجس  الت قعمعا اي 12) وطرُِح    تاتتنعن 

نني ا  ستتعر ييسي  تراثي عتنسوتتل ن  ال،اتترح وعنسستتف وعستتتدوي وتتيسف العومح ن  إنكسنعا تنفعث  

 يرعي الآلي والييس ا الرينعا وصسسلعف صلارى نتنو ا.تانعنع  يسستلامام الت

توجم اروق ثا  ملالا إراتتتس،عا يع  التاتتتسنعم الاثني  وتتتر  وقد أظهرت نتائج البحث أنه

هتث   ح وكتسنت  Photoshop)(Adobe Illustrator, Adobeالن تررتا يتسستتتتتتلاتمام يرنتسنجي 

ا ن  )النتلااتاتع ح والنستتدقكع   اي الفروق لاتسل  االتاتنعم الثسن اح وا  س لآرال  عنتي المراست 

 تر عق الجسنف الجنسلي والولعفي.

يإجرال النيعم ن  المراستتس  واويرسث التي تنيب يع  انو  التراث  و انت توصًًيات البحث 

 اليلاراعا لننسيق الننقكا ال،ريعا الس،ومعا النلاتقفاح وا  تانعم اويعسل.
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Abstract 

 

Heritage is “a legacy that we can measure the originality of people through.” 

A nation’s civilization and future are created by what they inherited from their 

ancestors and the ability of their heirs to preserve. In line with Saudi Arabia vision 

for 2030, we should preserve heritage with the momentum of fashions that 

constantly affect our society. 

The objective of the study is to identify the most important aesthetic features 

of traditional men’s fashion in Asir region in southwestern Saudi Arabia and to 

analyze fashion in terms of description, names, forms, types, occasions of wearing 

it, and decorations in those costumes. The study also examines the development of 

external men’s fashion designs that maintain the traditional character of men’s 

fashion in Asir using computer programs (Adobe Illustrator, Adobe Photoshop) 

specialized in drawing and design to highlight the aesthetic aspects of the designs 

presented. Twelve innovative men’s fashion designs were derived from traditional 

men’s fashion based on the heritage of Asir to attract today’s young people. 

The research followed the analytical descriptive approach by analyzing 

traditional men’s costume in the geographic area and determining its aesthetics in 

enriching modern men’s fashion. 

The research tools utilized are personal interviews during field visits and two 

questionnaires to gather opinions toward the 12 proposed designs from a sample of 

specialists (10 individuals) in the field of clothing and textiles and a group of 

gentlemen consumers aged 18–35 (80 individuals). 

The results showed that there are statistically significant differences among 

the 12 designs proposed by computer design. These differences favored the eighth 

design as judged by the two study samples in achieving aesthetics and functionality. 

The recommendations of the research are to conduct further studies that combine 

the art of decorative heritage of different regions of Saudi Arabia and the art of 

fashion design. 
 


